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فصل بازارگرمی بازیکنان درجه 2
 هـــر چقدر به فصل نقـــل و انتقالات لیـــگ برتر نزدیک تر 
می شـــویم بازارگرمـــی دلالان و بازیکنـــان بـــرای ایجـــاد 
هیجـــان و افزایـــش قیمـــت کاذب بازیکنـــان و مربیـــان 
فوتبـــال بیشـــتر می شـــود. انـــگار فوتبـــال باشـــگاهی ما 
وارد برهـــوت شـــده، روزگاری در اســـتان های جنوبی، در 
گیـــان، اصفهان و تهـــران در زمین های خاکـــی پرتعداد 
اســـتعدادهای نهفتـــه کـــولاک می کردنـــد. رســـم بـــود 
کـــه تیم هـــای بـــزرگ مســـابقه تدارکاتـــی در زمین هـــای 
خاکـــی برگزار کـــرده و در کنـــار لذتی که مـــردم محلی از 
دیـــدار ســـتاره های واقعـــی و متواضع فوتبـــال می بردند، 
مربیـــان زرنـــگ و کارکشـــته از تیـــم رقیـــب کـــه جوانان 
گمنامـــی بودند، بهترین هـــا را به تمرینـــات خود دعوت 
کـــرده و گاهـــی از میـــان آنهـــا حتـــی تـــا بالاترین ســـطح 
فوتبـــال بازیکـــن شناســـایی می کردنـــد. اســـتاد ایـــن 
اســـتعدادیابی ها هـــم مرحـــوم پرویز دهداری بـــود. تیم 
مشـــهور وحـــدت تهـــران کـــه بســـیاری از ملی پوشـــان 
دهـــه شـــصت وهفتـــاد را بـــه جامعـــه فوتبـــال معرفـــی 
کـــرد از همین خاســـتگاه زمین هـــای خاکی ســـربرآورد. 
تیم های بازیکن ســـازی مانند فولاد خوزســـتان، سپاهان، 
ذوب آهـــن، ســـایپا، پاس، صنعـــت نفت، ملـــوان و حتی 
اســـتقال و پرسپولیس همواره از اســـتعدادهای پرورش 
یافتـــه خـــود اســـتفاده می کردند، توجـــه به فوتبـــال پایه 
به گونـــه ای بـــود کـــه راحت تریـــن راه بـــرای راهیابی به 
ترکیـــب اصلی تیم هـــای بزرگ حضـــور در تیم هـــای پایه 
آنهـــا به شـــمار می رفـــت. ارتباط مربـــی جوانـــان و امید 
باشـــگاه بـــا ســـرمربی تیـــم بزرگســـالان باعث می شـــد 
بااســـتعدادترین ها و بهترین ها راهی تیم اصلی شـــوند. 
باشـــگاه روی بازیکنـــان جـــوان ســـرمایه گذاری می کرد و 
خیلی زود حاصل دســـترنج خـــود را در تیم بزرگســـالان 
می دیـــد. امـــا در ده، پانـــزده ســـال اخیـــر انـــگار قحطی 

بازیکـــن بـــا اســـتعداد داریم. در هـــر دوره لیـــگ تعداد 
پدیده ها آنقدر کم اســـت کـــه بازیکنان حتی در ســـن 

25 ســـالگی هـــم نظر ســـرمربیان لیـــگ برتـــر را جلب 
نمی کننـــد. آفـــت دلالیســـم کـــه مزیـــد برعلـــت شـــده، 
برخی رســـانه ها با ارتباطـــی که ایجنت های مســـأله دار با 
مدیران شـــان برقرار کردند، از ماه ها پیش چند بازیکن 
را به طور مســـتمر حمایت و پشـــتیبانی می کنند. البته 
دلالان کارکشـــته آنقدر زرنگ هستند که سراغ بازیکنان 
معمولـــی نروند. کافی اســـت بازیکنی نســـبتاً خوب را با 
تبلیغات گســـترده در حـــد ســـتاره های ملی پوش لیگ 
جـــا بزننـــد. مـــدام اســـم فـــان مهاجم یـــا وینگـــر را در 
رســـانه های تصویری و کاغذی می بینیـــد و کم کم مدیران 
و مربیـــان تصـــور می کنند اگـــر در فصل نقـــل و انتقالات 
ســـراغ آن بازیکنان نشـــان دار ایجنت ها نرونـــد از قافله 
یارگیـــری لیگ ســـال بعد عقب می افتند. عیب اساســـی 
ایـــن کار ایـــن اســـت بازیکنی کـــه در تیم قعـــر جدولی یا 
میانـــه جدول اســـت با چنـــد برابـــر قیمت بـــه تیم های 
بـــزرگ می آیـــد و هیـــچ تضمینـــی هـــم بـــرای موفقیتش 
نیســـت. این قبیل نقـــل و انتقـــالات ماننـــد هندوانه در 
بســـته اســـت گاهی نتیجه می دهد و در بسیاری از مواقع 
بـــا وجـــود هزینه کـــرد بـــالا بـــرای تیم های صـــدر جدول 
و متمـــول بـــه دلایـــل فرهنگی و فنـــی و ضعـــف عملکرد 
مدیـــران جـــواب نمی دهد. ایـــراد دیگر فـــرو غلتیدن در 
ایـــن دام ایـــن اســـت بـــا بازارگرمـــی ایجنت هـــا در فصل 
نقل و انتقـــالات بازیکنان درجه دو و ســـه داخلی و حتی 
خارجی با چنـــد برابر قیمت وارد چرخـــه نقل و انتقالات 
می شـــوند. بازیکـــن 40 ســـاله بـــرای باشـــگاه ها شـــروط 
عجیـــب می چینـــد و نگون بخـــت آن باشـــگاهی کـــه به 
دلیل عدم اعتماد به بازیکنـــان جوان و حتی دارای بازی 
ملی در رده امید و جوانان ناچار به اســـتفاده از بازیکنان 
ســـوگلی دلالان می شـــود. هر چه قیمت بالا می رود سهم 
ایجنت هـــا هـــم بیشـــتر می شـــود. کار تا جایی بـــالا رفته 
کـــه درآمد برخـــی دلالان در یـــک ســـال از بودجه بعضی 
باشگاه های شهرســـتانی ضعیف بیشتر است. این همان 
فاجعه ای اســـت که گریبانگیـــر فوتبال باشـــگاهی ایران 
شـــده اســـت. مصیبتی که شـــاید تـــا ســـال های طولانی 

فوتبـــال زخم خـــورده ایـــران از تبعات آن رهایـــی نیابد.

 بی صبرانه منتظر شروع فصل جدید لیگ لهستان هستمیادداشت

علیقلیزاده:بهلیگایرانبرنمیگردم

مشکل 
خاصی از نظر 

مصدومیت 
دیگر وجود 
ندارد اما در 

لیگ لهستان 
و حتی درباره 

همراهی 
با تیم ملی 

ترجیح دادم 
دیگر ریسک 
نکنم تا یک 
پیش فصل 

خوب را 
داشته باشیم

 در ماه های اخیر در لهستان 
به علی قلی زاده چه گذشت؟ 
به نظر می رسد فصل بسیار 

سخت و عذاب آوری را پشت سر 
گذاشته باشی؟

واقعاً همین طور اســـت. یک ســـال 
ســـخت را پشت سر گذاشتم. دو بار 
عمل کردم. برای عمل جراحی 
اولـــم متحمـــل 7 ماه 

طـــول درمان شـــدم و بعـــد از اینکه 
و  برگشـــتم  بـــه میادیـــن  دوبـــاره 
بعـــد از چند بـــازی، دوبـــاره رباط و 
بخیه هایـــم همان مقـــداری هم که 
ســـالم بـــود، دوبـــاره آســـیب دید و 
پزشکان تصمیم گرفتند آن قسمت 
را بـــه صـــورت اساســـی و از ریشـــه 
درمان کننـــد. خدا را شـــکر درحال 
حاضر وضعیتم بســـیار خوب است.
 درباره آخرین وضعیتت صحبت 

را آغاز کنیم. به نظر می رسد 
آماده بازگشت به میادین باشی؟

خـــدا را شـــکر، همـــه چیـــز خـــوب 
است. شـــرایط بدنی ام هم مطلوب 
اســـت. هفته آخر هـــم در تمرینات 
گروهـــی لخ پوزنـــان حاضـــر شـــدم 
و بـــا ایـــن تیـــم قبـــل از بازگشـــتم 
بـــه ایـــران تمریـــن کردم. مشـــکل 
خاصـــی از نظـــر مصدومیـــت دیگر 
وجـــود نـــدارد اما در لیگ لهســـتان 
و حتـــی درباره همراهـــی با تیم ملی 
ترجیـــح دادم دیگـــر ریســـک نکنم 
تا یـــک پیش فصل خـــوب را همراه 
بـــا تیم لهســـتانی داشـــته باشـــم تا 
ان شـــاءالله بـــا آمادگـــی کامل فصل 
جدید رقابت های باشـــگاهی و ملی 

را آغـــاز کنم.
 پس برای فصل جدید 
می خواهی غوغا کنی؟

همان طـــور کـــه گفتـــم شـــرایطم 
بســـیار مطلوب اســـت و امیـــدوارم 
در فصـــل بعـــدی بتوانـــم یک فصل 
فوق العاده را داشـــته باشـــم. در هر 
صورت یـــک فصل فوتبالـــی را کامل 
از دســـت دادم بـــرای همیـــن برای 
فصل جدیـــد خیلی انگیـــزه دارم و 
خـــودم هم امیـــدوار به درخشـــش 
در فصـــل فوتبالی جدید هســـتم و 

امیدوارم شـــرایطم بهتر از سال های 
قبل باشـــد.

 این روزها اخبار و شایعات 
از بازگشتت به ایران خبر 

می دهند. یک روز به استقلال 
و پرسپولیس لینک می شوی و 

یک روز دیگر به تیم های متمول 
شهرستانی. شاید خودت بهتر 
از هر فرد دیگری بتوانی درباره 

این شایعات صحبت کنی، واقعاً 
قصدی برای بازگشت داری؟

ایـــن امر تـــا حـــدود زیادی ســـخت 
و دشـــوار بـــه نظـــر می رســـد. در هر 
صورت من با تیم لهســـتانی قرارداد 
دوســـاله دارم و مبلـــغ رضایتنامه ام 
در  بایـــد  فعـــاً  و  بالاســـت  هـــم 
لهســـتان بمانـــم تا ببینـــم در آینده 

چـــه اتفاقاتـــی می افتد.
  هم در نیم فصل و هم حالا در 

لیست جواد نکونام برای حضور 
در استقلال قرار داری. با تو 

صحبتی شده است؟
مـــن از ایـــن لیســـت خبری نـــدارم 
و آن را ندیـــده ام. ضمـــن اینکـــه در 
ایـــن خصـــوص صحبتی هـــم با من 

نشـــده است.
 به تیم ملی برسیم. با اینکه در 

برابر هنگ کنگ و ازبکستان بازی 
نکردی اما همراه ملی پوشان 
حضور داشتی. درباره بازی با 

ازبکستان و نمایش تاحدودی 
ضعیف در برابر این تیم صحبت 

می کنی؟
در آســـیا همان طـــور کـــه در جـــام 
ملت هـــا هـــم همـــه دیدنـــد، دیگر 
و  رد  ا نـــد وجـــود  ضعیفـــی  تیـــم 
همـــه تیم هـــا رشـــد و توســـعه پیدا 
کرده اند. ضمـــن اینکه ازبکســـتان 

هم بازیکنان خـــوب و آماده ای دارد 
که برخی از آنهـــا در تیم های مطرح 
بـــازی می کنند. حتی دو نفـــر از آنها 
فیکـــس اســـتقال و پرســـپولیس 
هســـتند. فکـــر می کنـــم ازبک هـــا 
خیلـــی خـــوب مـــا را آنالیز کـــرده و 
فضاها را بســـته بودند. در نیمه اول 
با 6 نفـــر و 4 نفـــری که جلـــوی آنها 
بودند خیلی خـــوب دفاع می کردند 
و فضاها را برای بازیســـازی تیم ملی 

بســـته بودند.
 ولی در نیمه دوم هم کار خاصی 

نکردیم؟!
امـــا  شـــدیم  بهتـــر  خیلـــی  چـــرا 
بـــه نتیجـــه ای کـــه می خواســـتیم، 
نرســـیدیم. در مجموع بهتـــر از این 
تیـــم بـــازی کردیـــم و موقعیت های 
بهتری داشـــتیم و اگـــر توپ هایمان 
گل می شد شاید شـــرایط کاً عوض 
می شـــد و دیگـــر خبری هـــم از این 
انتقادات و صحبت هایی که مطرح 
می شـــود، نبـــود. همان طـــور کـــه 
گفتم فوتبال پیشرفت کرده و دیگر 
در دنیا تیـــم ضعیفی وجـــود ندارد.

 شرایط تیم ملی برای آینده را 
چطور ارزیابی می کنی؟

شـــک نکنیـــد رفتـــه رفتـــه شـــرایط  
مـــا بهتـــر می شـــود. در هـــر صورت 
طـــی ایـــن همـــه بـــازی کـــه انجـــام 
دادیـــم، یک بازی هم به این شـــکل 
عمـــل کردیـــم. هرچند ازبکســـتان 
هـــم هرگـــز تیـــم ضعیفی نیســـت 
و آنهـــا بـــا شـــناخت کامـــل جلـــوی 
مـــا بـــازی کردنـــد. آنها تیـــم خیلی 
خوبی هســـتند اما وضعیت ما بهتر 

خواهد شـــد.
 سرمربی تیم ملی و بچه های 

تیم ملی به پرواز طولانی مدت 

رفت وبرگشت به هنگ کنگ 
ایراداتی داشتند.

دقیقـــاً همین طـــور اســـت. ایـــن را 
در نظـــر گرفتیـــد که بچه هـــا بیش 
از بیســـت  ســـاعت برای ایـــن بازی 
رفتند و بـــازی کردنـــد و همان تایم 
را بـــه تهران برگشـــتند. در این بین 
بـــه خاطـــر خســـتگی مصـــدوم هم 
دادیـــم. با ایـــن همه پـــرواز طولانی 
و وضعیتـــی کـــه بـــه وجود آمـــد، در 
کل شـــرایط برای بازی با ازبکستان 
ســـخت تر هـــم شـــده بـــود. البتـــه 
جای گایـــه باقی می مانـــد که همه 
تیم های ملی دنیـــا و حتی تیم های 
باشگاهی پرواز اختصاصی دارند اما 
در تیـــم ملی ایـــران با این شـــرایط 
باید مســـافرت های طولانـــی خود را 
برگزار کنیم. البته این یک مســـأله 
پیرامونـــی محســـوب می شـــود امـــا 
یـــک موضـــوع بااهمیت اســـت که 
بـــا برداشـــتن فشـــارهای جانبی از 
جمله فشـــار پروازهای طولانی، این 
امر بـــه وضعیت جســـمی بازیکنان 
یدگی  ســـیب د آ ز  ا ی  جلوگیـــر و 
و خســـتگی آنهـــا کمـــک می کنـــد. 
امیـــدوارم وضعیت بـــرای تیم ملی 
در آینـــده بهتـــر شـــود کـــه بهتر هم 

خواهد شـــد.
 حالا با این وضعیت چقدر به 

صعود به جام جهانی 2026 
امیدوار هستی؟

شـــک نکنید این اتفـــاق می افتد. 
تیـــم ملی بـــه قـــدری پتانســـیل و 
ایـــن  کـــه  دارد  خـــوب  بازیکـــن 
اتفاق قطعـــی رقم خواهـــد خورد. 
همچنیـــن کادر زحمتکشـــی هـــم 
داریـــم که همـــه در جایـــگاه خود 
24 ســـاعته درحال تاش هستند 
تـــا تیـــم ملـــی موفـــق باشـــد. آنها 
بهترین شرایط و راهکارها را پیش 
روی مـــا قـــرار می دهنـــد و بچه ها 
هـــم بهتریـــن و بیشـــترین تاش 
خـــود را می کننـــد. با این تفاســـیر 
فکر نمی کنـــم کارمان گـــره بخورد 
اما به هـــر صورت چـــون دیگر تیم 
آســـانی وجود ندارد، آینده ســـخت 
و بازی هـــای دشـــواری پیـــش روی 
ماســـت. هـــر چند مـــا هـــم ایران 
هســـتیم و امیدوارم بی دردســـر به 
جـــام جهانـــی برســـیم و آنجا هم 

نمایش خوبی داشـــته باشـــیم.

 افق1414 
با کدام ضمانت اجرایی آقای جلالی؟

 

مجید جالی، مشـــاور مهدی تاج در فدراسیون 
فوتبـــال بـــه تازگـــی در مصاحبه ای اعـــام کرده 
فدراســـیون فوتبـــال برنامـــه ای را تحـــت عنوان 
افـــق 1414 تدوین کرده و قصـــد دارد به اقداماتی 
در راســـتای توسعه و پیشـــرفت فوتبال بپردازد. 
ســـؤال این اســـت که برنامـــه فوق تا چـــه اندازه 
ضمانت اجرایـــی دارد و آیا عمر ریاســـت مهدی 
تاج و مشـــاورانش در فدراســـیون فوتبال کفاف 

اجـــرای چنین برنامـــه ای را خواهد داد؟
 پرســـش وقتی جدی تر می شـــود کـــه می بینیم 
فدراســـیون فوتبال ممکـــن اســـت در ماه های 
پایانـــی ســـال و بعـــد از برگـــزاری انتخابـــات بـــا 
تغییراتی مواجه شـــود و در این شـــرایط اساســـاً 
آتـــی در رأس  روشـــن نیســـت کـــه مدیـــران 
فدراســـیون فوتبـــال چنیـــن برنامـــه ای را قبول 
داشته باشند و براســـاس مفاد و روش آن پیش 

یـــا خیر؟!  بروند 
ادعـــای مجید جالـــی در تدویـــن برنامـــه یا به 
اصطـــاح او افق 1414 زمانی بیشـــتر زیر ســـؤال 
می رود که مشـــخص نیســـت منابـــع لازم مالی 
و اقتصـــادی اجـــرای ایـــن برنامه از ســـوی ارکان 
فدراســـیون فوتبال تأمین شده باشـــد یا خیر؟! 
مضاف بـــر آن مجیـــد جالی در اظهـــارات خود 
بـــه این نکتـــه اشـــاره نکـــرده کـــه آیـــا در بحث 
توســـعه و پیشـــرفت فوتبـــال آیـــا بـــا هیأت های 
فوتبال اســـتان ها هماهنگی انجام شـــده است 

یـــا خیر؟! آنچـــه بعـــد ازاظهارات مجیـــد جالی 
ذهن هـــا را متوجه خـــود می کند این اســـت که 
مشاور مهدی تاج در فدراسیون فوتبال که زمام 
امور در بســـیاری از تصمیم گیری ها را به دســـت 
گرفته در ســـال منتهی به انتخابات فدراســـیون 
فوتبال بیشـــتر به دنبـــال اقدامـــات تبلیغاتی در 
راســـتای حمایـــت از مهدی تاج اســـت و تاش 
می کنـــد با بیـــان این قبیـــل برنامه ها بـــه نوعی 
فدراســـیون فوتبـــال را در میان افـــکار عمومی و 
رســـانه ها فعال و تشنه توســـعه در فوتبال جلوه 
دهد. به هرحال باید روشـــن شـــود که حقیقت 
برنامه ارائه شـــده چیســـت، چـــه نیاتـــی از ارائه 
برنامه وجود دارد و فدراســـیون فوتبـــال آیا قادر 
بـــه اجرای این افق خواهد بود یـــا خیر؟! و اینکه 
آیا اظهارات اخیر جالـــی به نوعی مقدمه چینی 
بـــرای جلب رضایـــت رأی دهندگان آتی ریاســـت 

فدراســـیون فوتبال اســـت یا خیر؟!

نقد

 در ایـــن اواخـــر هربار که درخشـــید با بداقبالی مواجه شـــد و مصدومیت های ســـنگین به ســـراغش آمد. با این حـــال علی قلی زاده حالا از هر زمان دیگری بیشـــتر آماده اســـت و می خواهـــد تلافی یک فصل 
فوتبالـــی که به خاطر مصدومیت خانه نشـــین شـــده بـــود را در فصل جدید درآورد. علی منتظر اســـت تـــا دوباره خودش را نشـــان بدهد هرچند برخـــی گمانه زنی ها از بازگشـــت او به ایران خبـــر می دهند. در 
ح کنیم. با ایـــن توضیحات گفت و گوی  ایـــن بیـــن بیشـــترین زوم در این مصاحبه را روی همین شـــایعات قـــرار دادیم تا از زبان خـــودش درباره آینده فوتبالی اش ســـؤال های مان را به صورت مســـتقیم مطـــر

علی قلـــی زاده با »ایـــران« را در زیر می خوانید:

مصاحبه اختصاصی

شهاب رستگار
روزنامه نگار

داود عطایی

محرومیت در انتظار ارکان فدراسیون
ممبینی دبیرکل فدراســـیون فوتبال در نامه ای به ناظران 
داوری، داوران و کمـــک داوران، ارکان قضایـــی، ســـازمان 
لیگ فوتســـال و فوتبال از آنها خواست تا از انجام هرگونه 
مصاحبه و اظهارنظر در رســـانه ها و صفحات شـــخصی در 
فضای مجازی خودداری کرده و بر این اســـاس شرکت در 
برنامه های صداوســـیما به عنوان کارشـــناس و ... ممنوع 
اســـت. در ادامـــه نامه آمـــده اســـت: »در صـــورت اقدام 
برخاف بخشـــنامه، مرتکبین در مرحله اول شـــامل سه 
ماه محرومیـــت و در صورت تکرار، موضـــوع جهت اتخاذ 

تصمیمات شـــدیدتر به ارکان قضایی ارجاع می شـــود.«

حمیدرضا عرب
خبرنگار


